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i A borász Somodi 

Egy nagy kistermelő 
bemutatója 

« Tudós í tónk tó l 
Szeged egyik jó nevű 

Ijorbeszállítója, a dél-al-
földi hátrányok ellenére 
országosan is számontar-
tott Somodi Sándor ásott-
halmi bortermelő tegnap 
délután a fővárosi Gundel 
Károly Idegenforgalmi és 
Vendéglátóipari Szakkö-
zép- és Szakmunkás-
képző Iskola termében 
tartott sajtótájékoztatóval 
egybekötött, igen sikeres 
borkóstolót. 

A saját palackozású borok 
közt kiállítva elolvashattuk a 
legújabb eredményeket elis-
merő okleveleiket, amelyeket 
az alföldi borok idei verse-
nyén, Kiskunhalason érdemelt 
ki a Somodi Borgazdasági 
Kft. 1996-os Chardonnay-ja, 
és az általuk forgalmazott, 
ugyancsak 1996-os Cabernet 
franc. Az idei Borkalauz a ha-
gyományos csongrádi borvi-
dékről két borászatot tart szá-
mon, az egyik Somodi Sándor 
és lánya, Szilvia borászata, il-

letve „szalmasárga színű, tisz-
ta illatú" homoki bora. 

Somodiék modem eljárás-
sal készítik a világosabb szín-
tónusú, gyümölcsaromájú és -
illatú friss boraikat. Ugyanak-
kor kedvtelésből, meg a ha-
gyományok iránti tiszteletből 
hódolnak a régi eljárásoknak 
is. A tegnapi bemutatón meg 
lehetett ízlelni az ásotthalmi 
rajnai rizlinget, amelyet tölgy-
fahordóban érleltek; ez a bo-
ruk a régi idők ízvilágát hozza 
- javasolták is egy írországi 
bemutatóra. 

A családi vállalkozásként 
1991-től működő héthektáros 
Somodi Borgazdasági Kft. a 
csongrádi borvidéken az 
egyetlen, amely engedélyt ka-
pott, hogy saját pincében pa-
lackozzon. Borukat bevihetik 
az USA-ba és az EU-orszá-
gokba, legfontosabbnak még-
is a hazai piacot tartják. Sokat 
tesznek a borturizmusért, s 
azért, hogy a magyar bor 
visszaszerezze a világban régi 
nagy hírét. 

• „Életemet szebbé tette a pénz' 

Egy yuppie 
Csákvárról 

Yuppie: frissen diplo-
mázott, befutott, jól ke-
reső nagyvárosi értelmi-
ségi. Annak vallja ma-
gát a huszonnégy éves 
Tóth G á b o r , a Brit ish 
American Tobacco (BAT) 
márkaelóadója is, aki 
munkatársával, Christi-
an Bathje-vel „A termék-
marketing tevékenységi 
köre és szerepe a multi-
nacionális vá l la la tok-
nál" címmel tart 
előadást a mai napon. A 
Moana PR Stúdió ren-
dezvényére Szegeden, a 
Lombard Pénzügyi és 
Befektetési Rt. Konferen-
ciatermében kerül sor, a 
Tisza Lajos körút 85-87. 
szám alatt. 

A Csákvárról származó 
előadó még csak huszonnégy 
éves, de már egy multinacio-
nális cég alkalmazottja. Ta-
valy végzett Magyarország 
egyetlen nappali tagozatos an-
gol nyelvű felsőoktatási intéz-
ményében, az International 
Business Schoolban, amely az 
oxfordi Brookes egyetem ki-
helyezett közgazdaságtudo-
mányi főiskolája. Az elmúlt 
évben az ötfős Globe csapat 
tagjaként megnyert egy mar-
keting-kommunikációs világ-
versenyt, amelyet a Nemzet-
közi Reklámszövetség írt ki. 
Ezen harminckét ország ötven 
csapata versenyzett egymás-
sal. 

- Az amszterdami döntőre 
nem tudtunk elmenni, mert 
éppen vizsgáztunk - mondja 
Tóth Gábor. - Ennek ellenére 
nyertünk, hiszen a videoka-
zetta és az ötven oldalas írott 
anyag meggyőzte a zsűrit. Az 
első helyezett anyagunkat vé-
gül a szlovéniai Portorozsban, 
egy reklámkonferencián adtuk 
elő. A csapattársaim is jó 
nevű helyeken dolgoznak az-
óta: banknál, reklámügynök-
ségnél és egy német autógyár 
magyarországi képviseleténél. 

• Nem szokványos, hogy 
egy csákvári fiatalember 
oxfordi diplomát szerez és 
végzése évében szakmai 
világversenyt nyer... 
- Szerencsés vagyok, hi-

szen az Egyesült Államokban 
végezhettem el a középisko-

lát. Ekkor szakítottam régi ál-
maimmal: nem akartam már 
sem építész, sem sportriporter 
lenni. 

• Sokan ócsárolnak min-
dent, ami amerikai. Ön 
nem tartozik közéjük? 
- Nos, nem szívesen élném 

le az életemet az Egyesült Ál-
lamokban. Tény, hogy kissé 
felületes a kultúrája, de az ot-
tani hozzáállást és pr&fi men-
talitást érdemes lenne átvenni. 
Ők mindent tökéletesen pró-
bálnak végezni. Ennek a 
szemléletnek köszönhetik, 
hogy az USA mára gazdasági 
és politikai nagyhatalom lett. 

• Amerikai cégnél dolgo-
zik. Hogyan figyeltek fel 
önre? 
- Miután megnyertük a 

versenyt, több riportot is írtak 
rólunk. így kerültem a BAT-
hoz. Nagy kihívás, hogy itt 
dolgozhatom, ahol mindent 
meg tudok tanulni a szakmá-
ról. Célom, hogy Nyugat-Eu-
rópába vagy az Egyesült Álla-
mokba kerüljek, mint nemzet-
közi munkaerő. Ehhez viszont 
egyelőre fel kell áldoznom a 
magánéletemet. Reggel ki-
lenctől este hétig, néha még 
tovább is bent vagyok a cég-
nél. Szabadidőmben a terem-
foci-bajnokságban játszok. 
No és Fradi meccsekre járok, 
már gyerekkorom óta nekik 
szurkolok. 

• Ezek szerint a foci is 
belefér egy yuppie életé-
be? 
- Miért ne? Egyébként tet-

szik nekem ez az életforma. 
Sznob vagyok, ezért sokat 
költök külsőségekre, szeretek 
elegáns lenni. Fontosnak tar-
tom, hogy tájékozott legyek a 
gazdaságban, a politikában és 
a sportban. Ugyanakkor 
rendszeresen járok éjszakai 
szórakozóhelyekre, pubokba. 
Ja, és szeretem a szép lányo-
kat. 

9 Nem változtatta meg a 
pénz? 
- Attól függ, hogy honnan 

nézzük. Jó ruhákban járok, 
nyugati autóm van. Biztos 
van, aki szerint már nem az a 
Tóth Gábor vagyok, aki vol-
tam. Ugyanakkor be kell val-
lanom, hogy az életemet szeb-
bé tette a pénz. 

TöHi-Szenesi Attila 

• Bombariadó ellen legjobb a süketség 

Mit ér egy ötös az érettségin? 

Gál Béla, a Radnóti Miklós Gimnázium igazgatója:, 
megnézik az iskola nevét is" 

,Az egyetemek az érettségi eredménye mellett 
(Fotó: Miskolczi Róbert) 

Idén május 18-án 
kezdődnek és június 19-
én fejeződnek be a kö-
zépiskolai érettségi vizs-
gák. Az alábbi interjúban 
az érettségi megszervezé-
séről és jelentőségéről 
Gál Béla, a Radnóti Mik-
lós Gimnázium igazgató-
ja osztja meg gondolatait 
az olvasóval. 

• Igazgató úr! A Radnóti 
gimnázium diákjainak na-
gyobb része a felsőoktatás-
ban folytatja majd tanul-
mányait. Tapasztalata sze-
rint a továbbtanuló diákok 
egy fontos lezáró vizsgá-
nak, vagy valami elkerül-
hetetlen akadálynak tekin-
tik az érettségit? 
- Az érettségiről a tovább-

tanuló diák mindig úgy érzi: 
először is túl kell lenni rajta. 
Itt a Radnóti gimnáziumban 
örömömre nem hagytak ben-
nünket cserben a tanulók, és 
komolyan vették az érettségit. 
Sikerült olyan szellemi lég-
kört teremteni, hogy a diák 
kötelességének, önmagával 
szembeni igénynek tekintse a 
érettségi felkészülést. Abból 
lehet ezt lemérni, hogy a tanu-
ló négy év alatt mutatott telje-
sítményéhez képest mit nyújt 
az érettségi vizsgákon. Van-
nak persze csibészek, akik ál-
lítják, hogy nem tanulnak az 
érettségire, de amikor felelni 
kell, mégiscsak kiderül, hogy 
készültek. Különben tanára és 
tantárgya is válogatja, hogy 

Vizsga öt tárgyból 
' Az új érettségi vizsgaszabályzatot tartal-
mazó törvényerejű rendeletnek idén még 
csak néhány, a szervezéssel kapcsolatos pa-
ragrafusa lép életbe. A rendelet az eddigi-
nél pontosabb jogi szabályokhoz köti a vizs-
gák megrendezését, továbbá szabályozza az 
érettségi nyitottságát: előírja, hogy a diák-
önkormányzatok, a szülői munkaközössé-
gek, valamint a fenntartó önkormányzat 
képviselői tanácskozási joggal részt vehet-
nek az érettségi bizottság munkájában. 
Nem változik viszont a tartalmi rész: a gim-

náziumi tanulóknak öt érettségi tárgyból 
kell vizsgát tenniük. Mindenki számára kö-
telező a magyar nyelv és irodalom, a törté-
nelem, a matematika, valamint egy idegen 
nyelv. Utóbbi tárgy érettségije alól kivételek 
azok a tanulók, akik a felsőoktatási felvéte-
lin két tárgyból tesznek közös érettségi-
felvételi írásbelit. 

Az ötödik érettségi tárgy szabadon vá-
lasztható: ez a diák tetszése szerint lehet 
szinte bármely, a középiskolában legalább 
két évig tanult tárgy. 

miből, mennyire komolyan 
készülnek a diákok. 

• A közoktatási törvény 
szerint a mai hetedikesek 
lesznek az elsők, akik két-
színű érettségit tesznek 
majd a gimnáziumban. 
Mit gondol erről az új 
érettségi szisztémáról? 
- A törvény szerint a 

felsőoktatási intézményeknek 
felvételi vizsgaként kell elfo-
gadniuk az illető évben tett 
emelt szintű érettségi vizsgát. 
Ez a középiskolák számára 
előnyös lesz, mert az utolsó 
két év így az érettségire és a 
továbbtanulásra való felkészí-
tést egyszerre szolgálja majd. 
Szerintem azonban az egyete-
mek, élve autonómiájukkal, 
egyre inkább maguk szeret-
nék majd meghatározni, hogy 
kiket vegyenek fel, és nekik 
jobban megfelelő szempontok 
szerint fognak dönteni. Az új 

rendszer ugyanakkor nagy 
felkészültséget is kíván az is-
kolától, hiszen az utolsó két 
évben már aszerint kell majd 
csoportosítania a gyerekeket, 
hogy miből tesznek emelt 
szintű érettségit. A diák szá-
mára az emelt szint a tanulás 
szempont jából kedvezőbb 
lesz: az utolsó két évre meg 
tudja majd szabni, hogy mit 
tanuljon, ugyanis csak hat 
tárgy lesz kötelező. Másfelől 
a rendszer egyértelmű hátrá-
nya, hogy a 11. évfolyamon 
az addigi osztályközösségek 
felbomlanak. Miközben a fia-
talok neveltségi szintje roha-
mosan romlik, elvész az a ne-
velési lehetőség, amelyet egy 
összeszokott közösség mun-
kája magában rejt. 

• Nem a Szegeden is 
megismert érettségi téve-
désekre szeretnék kitérni, 
csak érdekel: mekkora fel-

adat egy érettségi idényt 
felfordulás nélkül levezé-
nyelni? 
- Eléggé nagy, és nem sza-

bad hibázni. Érettségi előtt 
megérkezik egy nagy csomag 
boríték és bekerül a páncél-
szekrénybe. Csak a vizsga 
napján bonthatók fel az egyes 
tételek, s akkor is tízszer 
egyeztetni kell, mielőtt egy 
borítékot kinyitunk. Arra is 
vigyázni kell, hogy mindenki 
pontosan tudja, mikor, mit 
kell tennie. A gyerekek 
időben érkezzenek, felszere-
lést hozzanak, a tanárok pedig 
tudják, hogyan lássák el a fel-
ügyeletet . Kis dolgok, de 
összegyűlve komoly szerve-
zést igényelnek. 

• És még akkor is közbe-
jöhet egy bombariadó... 
- Hát igen, a bombariadó 

néhány éve új színfoltja az 
érettségiztető iskola életének. 

Nincs igazgató, akinek ne kel-
lene azon törnie a fejét, ho-
gyan lehetne megúszni. Min-
denesetre most arra kötelez-
nek, hogy tervezzük meg: 
bombariadó esetén hová lehet 
átmenni érettségizni. Persze, a 
dolog képtelenség, mert hiába 
akarnék átmenni a Vedresbe 
vagy a Kőrösybe, ha ott is 
érettségiznek. Megpróbáltam 
már azt is, hogy a rendőrséget 
kihívom reggel 6 órára, néz-
zék végig az épületet, s csak 
azután kezdődjön az érettségi, 
de ők sem bírják emberrel. 
Mit tehetünk? Legfeljebb az 
érettségi reggelén kikapcsol-
juk a telefont, és eljátsszuk a 
süketet. 

9 Ha jól tudom az iskolák 
maguk választanak érettsé-
gi elnököket. Megkérdez-
hetem, ön milyen milyen 
szempont szerint választ? 
- Az iskola egy szakmai 

jegyzék alapján keresi meg és 
kéri fel az elnököket, de ezt az 
önkormányzatnak még felül 
kell vizsgálnia. Az osztály 
profiljához választok elnököt. 
Igyekszem olyan szakembert 
keresni, aki az illető osztály 
szakjában hozzáértő. Ez a 
gyerekeknek is szóló gesztus, 
hiszen feleletük értékét növe-
li, ha hozzáértő tesz fel a kér-
déseket. Persze, az elnök nem 
szól bele a jegybe. Az iskola 
tanárai értékelnek, és - nyu-
godtan mondhatom - a mie-
ink igyekeznek korrektül osz-
tályozni. 

• Nem teszi iskoláról is-
kolára különbözővé az 
érettségi jegyek értékét az, 
hogy az intézmény saját 
tanárai osztályoznak az 
érettségin? 
- Az eredeti jogszabály 

szerint háromtagú független 
vizsgabizottságoknak kellett 
volna alakulniuk, ám ez sem 
szavatolta volna a közös, mér-
cét. Nem szóbeliztethet 
ugyanaz a bizottság az ország 
minden iskolájában. A szab-
ványosított írásbeli vizsgala-
pok talán jobb megoldást 
nyújtanak majd. Feltehetőleg 
ezért került a jogszabályba az 
is, hogy külön kell értékelni 
az érettségi bizonyítványban 
az írásbelit és a szóbelit. Sze-
rintem az egyetemek elsősor-
ban az írásbelit fogják figye-
lembe venni, amikor értékeket 
mérnek. Jelenleg a felsőokta-
tási felvételin az érettségi 
eredmény mellett azt is meg-
nézik, hogy a tanuló melyik 
iskolából jött, s tapasztalataik 
alapján már nagyjából tudják, 
a jegynek mi az értéke. 

S. P. S. 

Csongrád megye ezüstérmes 
• Munkatársunktól 

Grafikonunk témájául , 
szemben a regisztrált gazda-
sági szervezetekkel , a 
működőket választottuk, ezek 
száma vélhetően tükrözi a 
valós helyzetet. Csongrád me-
gyében jó kereskedni, a sta-
tisztikai adatok legalábbis ezt 
támasztják alá. A közel 35 
ezer működő gazdasági szer-
vezetből valamivel több mint 
10 ezer a kereskedelem terü-
letén próbál érvényesülni. Az 
ábrán látható 29 százalékhoz 
tartozik a sarki fűszerestől az 
autókereskedőn át a bevásár-
lóközpontig minden árufor-
galmazó. Ebből él az egyéni 
vállalkozók 26, a társas vállal-
kozások 42 százaléka. A 
működő szervezeteken belül a 
megye nagyon jó helyet foglal 
el az országos listán. „Ezüs-
térmesek" vagyunk vállalko-
zói aktivitásban, negyedik he-
lyen állunk a vállalkozások 
száma alapján. 

Csongrád\ a kereskedők megyéje 
(Működő gazdasági szervezetek, 1997. dec. 
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(Forrás: KSH) 

Felszólítás 
lemondásra 
e Budapest (MTI) 

Parlamenti jmandátumá-
ról 'való lemondásra szólí-
totta fel dr. Keresztes Sán-
dort és Vankó Magdolnát az 
Egyes fontos t isztségeket 
be tö l tő s z e m é l y e k el-
lenőrzésére létrehozott bi-
zottság. 

A csütörtökön közzétett 
dokumentum szerint dr. Ke-
resz tes Sándor és Vankó 
Magdolna egyaránt az úgy-
nevezett ügynöktörvénybe 
ütköző tevékenységet vég-
zett. Az erről szóló határo-
zatot az ellenőrző bizottság 
a törvényben meghatározott 
határidők leteltével, közzé-
tétel cél jából jut tat ta el a 
hírügynökséghez. 

H I R D E S S E N , 

MINDEN SIMÁN MENJENI 


